
Toute personne intéressée est invitée à communiquer avec: Professeur Villard, Bicentenaire de la Révolution, Institut d'histoire du droit, Faculté de droit, 10 avenue Pierre Larousse, F-92241 Malakoff Cedex, France.

CENTRE OF CANADIAN STUDIES
University of Edinburgh, Ecosse, 4 et 5 mai 1990.

Le Center of Canadian Studies de Edinburgh University invite tous ceux et celles qui désirent présenter une communication sur le thème "Identités sans frontière: existe-t-il une histoire canadienne?" à soumettre leur projet avant le 1er octobre 1989 à: Ged Martin, Centre of Canadian Studies, 21 George Square, Edinburgh, Ecosse, EH8 9LD.

CONFERENCE SUR L'OUEST CANADIEN
Banff Centre, Alberta, du 16 au 18 février 1990.

Le thème de cette conférence portera sur "La famille et les relations homme-femme dans l'ouest canadien: approches interdisciplinaires". Ceux et celles qui désirent y participer doivent faire parvenir un résumé de leur projet de communication (150-300 mots) au plus tard le 30 juin 1989 à: Paul Voisey, Department of History, University of Alberta, Edmonton, Alberta, T6H 2E1 ou à Kathleen Martindale, Women's Studies, Faculty of General Studies, University of Calgary, Calgary, Alberta, T2N 2N4.

SEPTIEME CONFERENCE ANNUELLE SUR L'INDUSTRIE DU TEXTILE
University of Maryland, College Park, Maryland, du 23 au 26 juin 1989.

Les personnes intéressées à présenter une communication dans le cadre de cette conférence sont invitées à soumettre un résumé d'une page ou deux de leur projet pour le 1er avril 1989 à: Drs. Clarita Anderson or Benham Pourdeyhimi, 2100 Marie Mount Hall, University of Maryland, College Park, MD 20742.

ANNONCES POUR LE BULLETIN

Nous demandons à nos membres individuels ou collectifs de faire leur possible pour expédier au secrétariat dans les deux langues officielles, toutes les annonces (avis de congrès, appels de communications, etc.) et textes qu'ils désirent faire paraître dans le prochain Bulletin, AVANT LE 31 AVRIL 1989. La traduction à contrat coûte quelques centaines de dollars par année à la SHC; la traduction faite par les éditeurs monopolise beaucoup de leur temps.

GROUPES AFFILIES A LA SHC

Nous publions ici une liste des différents groupes et comités affiliés à la SHC et qui contribuent par leurs activités à son rayonnement. Si vous êtes intéressés à y participer, veuillez écrire aux personnes responsables qui se feront un plaisir de vous informer sur les projets en cours et sur les dates de rencontre.

Labour History Group/
Groupe d'histoire urbaine
Professor Allen Seager
Department of History
Simon Fraser University
Burnaby, British Columbia
V5A 1S6

For more information contact: Professor Villard, Vicentenaire de la Révolution, Institut d'histoire du droit, Faculté de droit, 10 avenue Piere Larousse, F-92241 Malakoff Cedex, France.

THE CENTRE OF CANADIAN STUDIES
University of Edinburgh, Scotland, May 4-5, 1990.

The Centre of Canadian Studies of the University of Edinburgh invites all those interested in presenting a paper on the theme: "Limitless Identities: Is There a Canadian History?" to submit their suggestions and offers of papers before October 1st, 1989 to: Dr. Ged Martin, Director, Centre of Canadian Studies, 21 George Square, Edinburgh, Scotland, EH8 9LD.

WESTERN CANADIAN STUDIES CONFERENCE
Banff Centre, Alberta, February 16-18, 1990.

The Western Canadian Studies Conference is calling for papers on the theme: "Gender and Family in Western Canada: Interdisciplinary Perspectives". The deadline for abstracts (150-300 words) is June 30, 1989 and for completed papers, December 15, 1989.

Please send abstracts to: Paul Voisey, Department of History, University of Alberta, Edmonton, Alberta, T6H 2E1 or Kathleen Martindale, Women's Studies, Faculty of General Studies, University of Calgary, Calgary, Alberta, T2N 1N4.

SEVENTH ANNUAL CONFERENCE ON TEXTILES
University of Maryland, College Park, June 23-26, 1989

Scholars interested in submitting an abstract for this conference are invited to send a resume of one or two pages on their project before April 1, 1989 to: Drs. Clarita Anderson or Benham Pourdeyhimi, 2100 Marie Mount Hall, University of Maryland, College Park, MD 20742.

ANNOUNCEMENTS FOR THE NEWSLETTER

We are asking our members, whenever possible, to forward their material in both official languages (conference announcements, calls for papers, etc.) BEFORE THE 31 APRIL 1989. The CHA's translation costs are already quite large. In addition, the editors also spend a lot of their time on translations.

SPECIAL INTEREST GROUPS OF THE CHA

The following is a list of special interest groups and committees of the CHA. If you are interested in participating, please write or contact the people responsible for each group or committee. They will inform you of their activities and dates of meetings.

Loyalist History Group/Groupe d'histoire
des Loyalistes
Professor Wallace Brown
Department of History
University of New Brunswick
Fredericton, New Brunswick
E3B 6E5

Military History Group/
Groupe d'histoire militaire
Mr. Carl Christie
Directorate of History
National Defence Headquarters
Ottawa, Ontario
K1A 0K2

Canadian Nautical Research Society/
Société canadienne pour la recherche nautique
Lieutenant Samson
Directorate of History
National Defence Headquarters
Ottawa, Ontario
K1A 0K2

Committee on the History of the Second World War/
Comité de l'histoire de la Deuxième Guerre mondiale
Dr. Norman Hillmer
Directorate of History
National Defence Headquarters
Ottawa, Ontario
K1A 0K2

Canadian Committee on Women's History/
Comité canadien de l'histoire des femmes
Diana Pederson
Department of History
Carleton University
Ottawa, Ontario
K1S 5B6

Public History Group/
Groupe d'histoire appliquée
Dr. Philip Goldring
Canadian Parks Service
Environment Canada
Ottawa, Ontario
K1A 0H3

Native History Group/
Groupe d'histoire des Amérindiens
Professor Douglas Leighton
Department of History
Huron College, U. of Western Ontario
London, Ontario
N6G 1H3

Northern History Group/
Groupe d'histoire du nord
Professor Ken Coates
Department of History
University of Victoria
Victoria, British Columbia
V8W 2Y2

Urban History Group/
Groupe d'histoire urbaine
Professor John Taylor
Department of History
Carleton University
Ottawa, Ontario
K1S 5B6

Intellectual and Cultural History Group/
Groupe d'histoire intellectuelle et
culturelle
Dr. Terry Cook
National Archives of Canada
395 Wellington Street
Ottawa, Ontario
K1A 0N3

Peace History Group/
Groupe d'histoire de la paix
Professor Alexandra Bennett
Department of History
Carleton University
Ottawa, Ontario
K1S 5B6

DIVERS

REVUE D'HISTOIRE DE L'EDUCATION

La Revue d'histoire de l'éducation est une nouvelle revue qui sera publiée deux fois l'an par l'Association canadienne d'histoire de l'éducation. La revue contiendra des articles, des comptes rendus et des rapports concernant tous les aspects de l'éducation, tant au Canada qu'à l'étranger. La revue est ouverte aux professeurs, aux chercheurs et aux étudiants inscrits aux études supérieures qui oeuvrent dans le domaine de l'histoire de l'éducation ou dans un champ connexe. Les rédacteurs de la Revue sont R.D. Gidney et R. Coulter, University of Western Ontario, R. Heap, Université d'Ottawa, et W.P.J. Millar, London, Ontario. L'abonnement annuel est respectivement de 20,00\$ et de 25,00\$ pour les individus et les institutions au Canada, et de 25,00\$ et de 30,00\$ pour les institutions à l'extérieur du Canada. Faire parvenir vos chèques (en dollars canadiens) à Jud Purdy, rédacteur en chef, Faculté d'Education, University of Western Ontario, London, Ontario, Canada, N6G 1G7

HISCABEQ

La base de données bibliographiques ordi-nologique HISCABEQ s'est enrichie de 14 000 nouveaux titres. Il s'agit de livres et d'articles de revues traitant de l'histoire du Québec et du Canada parus entre 1981 et 1985. Avec cet ajout, HISCABEQ comprend maintenant plus de 78 000 titres.

MISCELLANEOUS

HISTORICAL STUDIES IN EDUCATION JOURNAL

Historical Studies in Education is a new journal being published twice a year by the Canadian History of Education Association. It will contain articles, reviews, and reports on all aspects of Canadian and international education. Manuscripts are invited from scholars and graduate students in educational history and related fields. The editors are R.D. Gidney and R. Coulter of the University of Western Ontario, R. Heap of the University of Ottawa, and W.P.J. Millar of London, Ontario. Subscription rates are \$20.00 a year for individuals in Canada and \$25.00 a year for institutions in Canada. For individuals outside of Canada, the annual rate is \$25.00 and \$30.00 for institutions outside Canada. Send cheques in Canadian funds to J.D. Purdy, Managing Editor, Faculty of Education, University of Western Ontario, London, Ontario, Canada, N6G 1G7.

HISCABEQ

Approximately 14,000 new titles have been added to HISCABEQ's bibliographic database which includes articles and books published between 1981 to 1985 dealing with the history of Quebec and Canada. With the addition of these entries, HISCABEQ now contains more than 78,000 titles.

DINER DU 18e SIECLE DANS LE VIEUX QUEBEC

Le Groupe d'histoire appliquée vous invite à participer à un dîner du 18e siècle au restaurant "La Gargouille" dans le Vieux Québec. Le dîner aura lieu le 31 mai 1989, la veille de l'ouverture officielle du congrès annuel de la SHC. Tous les membres de la SHC et leurs invités sont les bienvenus.

Au restaurant "La Gargouille", des repas typiques du 18e siècle sont servis; le service et les spectacles sont aussi représentatifs de l'époque. (Pour plus de renseignements sur ces repas, vous pouvez consulter l'article de Jill Walker, qui a paru dans Canadian Heritage, Hiver 1988-89, pp. 30 à 32.

Pour vous assurez d'une place à ce banquet, veuillez vous inscrire à l'avance en postant un chèque de 50\$ au Groupe d'histoire appliquée, a/s du Secrétariat de la SHC, 395 rue Wellington, Ottawa, Ontario, K1A ON3. Le chèque devrait être payable à "Canadian Historical Association - Public History Group" et posté avant le 15 avril.

18TH-CENTURY SUPPER IN THE OLD TOWN, QUEBEC

The Public History Group has arranged an 18th-Century style supper at "La Gargouille" in the Old Town of Québec. This will be held on 31 May 1989, the evening before the official start of the CHA's annual meeting. All CHA members, and guests, are invited.

At "La Gargouille", carefully-researched 18th-Century menus are used; service and live entertainment are also appropriate to the period. (For more details of these unusual meals, see Jill Walker's article in the Winter 1988-89 issue of Canadian Heritage, pp. 30-32.)

To ensure yourself of a seat at this banquet, please confirm your intention to attend by mailing a cheque for \$50 to the Public History Group, c/o the CHA Secretariat, 395 Wellington Street, Ottawa, Ontario, K1A ON3. Cheques should be made payable to "Canadian Historical Association - Public History Group" and must be mailed before 15 April.

TABLE OF CONTENTS/TABLE DES MATIERES

| | |
|---|--------|
| Important reminders concerning the CHA Annual conference, at l'Université Laval, 1-3 June 1989/Rappels importants concernant le Congrès annuel de la SHC, à l'Université Laval, du 1 au 3 juin 1989 | p. 1 |
| Public History/Histoire appliquée | 1 - 3 |
| Historical Data Bases/L'informatique et la SHC | 4 - 5 |
| Social Science Federation of Canada/Fédération canadienne des sciences sociales | 6 - 7 |
| Conferences/Conférences | 7 - 9 |
| Call for Papers/Demandes de communications | 9 - 10 |
| Announcements for the <u>Newsletter</u> /Annonces pour le <u>Bulletin</u> | 10 |
| Special Interest Groups of the CHA/Groupes affiliés à la SHC | 10 |
| Miscellaneous/Divers | |
| <u>Historical Studies in Education Journal/Revue d'histoire de l'éducation</u> | 11 |
| HISCABEQ | 11 |
| 18th-Century Supper in the Old Town, Québec/Dîner du 18e siècle dans le Vieux Québec | 12 |
| Table of Contents/Table des matières | 12 |
| Inserts in this issue/Insertions dans ce numéro | |
| Elections 1989-1990 | |
| Socio-cultural activities during CHA Annual Meeting in Québec/ Activités socio-culturelles durant le congrès annuel de la SHC | |

newsletter
CANADIAN HISTORICAL ASSOCIATION



bulletin
SOCIÉTÉ HISTORIQUE DU CANADA

Vol. 15 No. 1
Winter 1989

Vol. 15 No. 1
Hiver 1989

Edited by / Rédigé par
Jocelyne Cossette
Dan Moore

395 Wellington Street
Ottawa, K1A 0N3
Tel.: 233-7885

395, rue Wellington
Ottawa, K1A 0N3
Tél.: 233-7885